
دكتر مينا مهرنوش را به عنوان يكي از داوران 
مس�ابقه ميدون و يك�ي از بان�وان كارآفرين 
مي شناسيم و وقتي خانم مهرنوش در ديدار با 
رهبري به عنوان يكي از سخنرانان به جايگاه 
دعوت شدند، حدس مي زدم صحبت هايش در 
حوزه كارآفريني و مش�كلاتي باشد كه بر سر 
راه كارآفرينان زن وجود دارد، اما محور اصلي 
صحبت هاي دكتر مهرن�وش هوش مصنوعي 
بود. دستاورد تازه اي كه اين روزها به مشاوري 
ويژه به خصوص براي زنان، نوجوانان و جوانان 
تبديل ش�ده و هر چه مي خواهند بدانند را از 
او مي پرس�ند. قس�مت چالش برانگيز ماجرا 
اينجاس�ت كه اين هوش مصنوعي در فضايي 
خارج از جامعه ما يادگيري شده و پاسخ هايش 
ب�ا فض�اي اجتماع�ي و فرهنگ�ي جامعه ما 
همخواني ن�دارد!  ماجرا به گونه اي اس�ت كه 
حتي ممكن است رفته رفته شاهد بروز نوعي 
نفوذ بي س�ر و ص�دا و نوعي اس�تعمار ذهني 
باشيم. راهكار مواجهه با اين چالش اما توليد 
هوش مصنوعي بومي خودمان است؛ موضوعي 
كه از نگاه مهرنوش شدني است و توانايي اش در 
متخصصان ايراني وجود دارد. اين چكيده اي 
از صحبت ه�اي ما ب�ا دكت�ر مين�ا مهرنوش 
كارآفري�ن و فعال ح�وزه فن�اوري اطلاعات 
اس�ت كه مبس�وطش را در ادامه مي خوانيد. 

خانم دكتر مهرنوش! آيا اولين ديدار 
ش�ما با حضرت آقا بود يا قبل از اين 

هم ديدارهاي ديگري داشتيد؟
اين دومين دي��داري بود كه م��ن در آن حضور 
داش��تم. دفعه قبل در ديدار كارآفرينان خدمت 
حضرت آقا رسيدم و س��خنران هم بودم، اما در 
انتها يكي از آقايان از طرف شبكه هاي اجتماعي 
سخنراني كردند. اين دفعه دومي بود كه توانستم 

خدمت آقا برسم. 
شما درباره آسيب هاي فضاي مجازي 
و همچنين موضوع هوش مصنوعي 
موضوعات�ي را خدم�ت حضرت آقا 
عنوان كردي�د. اهميت اي�ن ماجرا 

چيست؟
در حال حاضر يك سري آسيب هايي در موضوع 
فضاي مج��ازي وج��ود دارد و خانم ه��اي ما به 
خصوص خانم هايي كه مش��غله كمتري دارند، 
بيش��تر در اين فضا هس��تند كه ممكن است به 
واسطه اطلاعاتي كه به صورت هدفمند از سوي 
حكمرانان فض��اي مجازي در اختيارش��ان قرار 
داده مي شود، آس��يب ببينند و اين مسئله جدي 
است، اما من يك توجه ويژه دادم.  در حال حاضر 
ما به سمت استفاده از هوش مصنوعي به صورت 
دستيارهاي مش��اوره اي رفته ايم. به طور نمونه 
شما مي بينيد مردم از چت جي دي پي استفاده 
 z مي كنند و اين مسئله به خصوص در ميان نسل
شايع است. كافي  است  از اين نسل سؤالي بپرسيد 
و آنها بلافاصله براي پاسخ  به سؤالات شما به سراغ 
چت جي تي مي روند و از آن مشورت مي گيرند. 
مثلًا اينك��ه مي خواهند لباس بپوش��ند، چگونه 
لباس ش��ان را س��ت كنند. يا از هوش مصنوعي 
مي خواهند پيش��نهاد ناهار امروز را بدهد! يعني 
هوش مصنوعي به عنوان يك دستيار ويژه براي 
آنها تعريف شده است. اينجاست كه مسئله بسيار 

خطرناك مي شود. 
يعن�ي از ن�گاه ش�ما اينك�ه هوش 
مصنوع�ي در حال تبديل ش�دن به 
يك دستيار مشاوره اي به خصوص 
ب�راي خانم ه�اي ماس�ت مي تواند 
از آس�يب هاي فض�اي مج�ازي و 
شبكه هاي اجتماعي جدي تر باشد؟

  قبلًا اطلاع رس��اني زيادي در رابطه با اين مسئله 
كه فضاي مجازي مي تواند اطلاعات نادرس��ت و 

ضربه زننده اي به افراد بدهد، انجام شده و فردي 
كه وارد فضاي مجازي مي ش��ود تا حدود زيادي 
در رابطه ب��ا اينكه اطلاعات در اي��ن فضا ممكن 
اس��ت اطلاعات خوبي نباش��د، آگاهي دارد، اما 
درباره هوش مصنوعي در حال حاضر افراد هوش 
مصنوعي را به عنوان يك هوش برتر از خودشان 
پذيرفته اند ! اين آسيب بسيار مهمي است كه اگر 
ما تدبيري نينديشيم و هوش مصنوعي خودمان را 
مخصوصاً در حوزه زنان ايجاد نكنيم، ممكن است 

با چالش هاي جدي مواجه شويم. 

مصداقي ت�ر برايم�ان بگويي�د اين 
چالش هاي جدي چيست؟

 من خودم را به جاي كسي مي گذارم كه مي خواهد 
جنگي راه بيندازد يا خرابكاري بكند. بهترين جا 
براي اين كار نهاد خانواده است. وقتي كوچك ترين 
بهترين و جذاب ترين نهادي كه در جامعه وجود 
دارد، يعني نهاد خانواده  را هدف بگيريد، همه چيز 
از بين مي رود. مباحث اقتصادي، اجتماعي و همه 
چيز ضربه مي خورد. در عين حال چون محور نهاد 
خانواده زن اس��ت، پس اگر ما مي خواهيم روي 
زن تأثير بگذاريم بايد ببينيم اين خانم ها حرف 
چه كس��ي را گوش مي دهند. هميش��ه وقتي ما 
مي خواهيم روي كسي تأثير بگذاريم، به دنبال اين 
هستيم ببينيم اين فرد از چه كسي حرف شنوي 
دارد و ب��ا اين فرد ح��رف بزني��م. در حال حاضر 
جوانان و دختران ما تمام مسائل زندگي شان را از 
هوش مصنوعي مي پرسند! اين در حالي است كه 
هوش مصنوعي توسط حكمرانان فضاي مجازي 
اداره مي شوند كه مي دانند مي خواهند چگونه بر 
افراد تأثير بگذارند و مي دانند چگونه مي خواهد 
آنها را اس��تعمار كنند. حالا وقتي دختر ما از اين 
هوش مش��ورت بگيرد، ديگر كار تمام است. من 
نمي توانم به دختري كه كلاس سوم دبيرستان 
اس��ت، بگويم عزيزم اين كار را نبايد بكني پيش 
خودش مي گويد. مهرنوش بهتر مي داند يا هوش 

مصنوعي؟
دلي�ل ق�درت ه�وش مصنوعي در 

متقاعد سازي افراد چيست؟
 هوش مصنوع��ي دامن��ه اطلاعاتي ك��ه به آن 
دسترس��ي دارد خيلي بيشتر اس��ت و مي تواند 
فرزندان م��ا را متقاع��د كن��د؛ كاري كه هوش 
مصنوع��ي مي توان��د در آين��ده در راس��تاي 
متقاعد سازي زنان ايراني انجام دهد در عرصه هاي 
مختلف هيچ گاه ما به راحت��ي نمي توانيم انجام 
دهيم ! مگر اينك��ه ما خودم��ان در محيط ها و با 
تجربه هايي كه بر اساس هويت ايراني اسلامي زن 
ايجاد شده هوش مصنوعي يادگيري كرده باشيم. 
اگر اين كار را انجام ندهيم، من مطمئنم  در آينده 
نزديك دچار مش��كلات بس��يار زيادي خواهيم 
شد. اينگونه نيس��ت كه بگوييم زنان و دختران 
م��ا در اينس��تاگرام رفته اند يا نرفتن��د. در حال 

حاضر هم زنان و دختران و نوجوانان ما هر روز از 
هوش مصنوعي مشورت مي گيرند. درست شبيه 
افرادي كه در زندگي مشترك ش��ان از شخصي 
مش��ورت مي گيرند و ممكن اس��ت نظرات اين 
شخص زندگي ش��ان را به هم بريزد. اينجا هم با 
همين مسئله مواجهيم؛ با افرادي كه در برابر هر 
موضوعي سراغ هوش مصنوعي چت جي تي پي 
يا ام ان آي مي روند و از آنها مي پرس��ند. در ادامه 
هم هوش هاي مختلف تخصصي روي كار خواهد 
آمد. هوش زنان، هوش پزشكي، هوش سرگرمي 
و افراد حتي براي زندگي شخصي و زناشويي خود 
به س��راغ اين هوش هاي مصنوعي مي رود و آنها 
راه حل هايي را در اختي��ار افراد قرار مي دهند كه 
مختص هويت ايراني اسلامي زن نيست و زنان ما 

نمي توانند از اين راه حل ها استفاده كنند. 
در مواجهه با چنين پديده اي ما بايد 

چه كار كنيم؟
 عرض من خدمت حضرت آقا اين بود ما براي توليد 
هوش مصنوعي دو مسئله داريم؛ در حالي كه در 
دولت قبل وزير ارتباطات مي گفت ما نمي توانيم 
و از نظر فني بس��تر راه اندازي ش��بكه اجتماعي 
را نداريم، اما ما ب��ه لحاظ فني نش��ان داديم كه 
مي توانيم. اگر كمي بس��تر و پر و بال داده ش��ود، 
جوانان و زنان ايراني مي توانند محصولاتش��ان را 
بالا بياورند و ش��روع به كار كنند. پس اينكه ما از 
نظر فني نمي توانيم، توطئه برخي از مديراني بود 
كه نمي خواستند ايران پيشرفت كند. براي اينكه 
ما هوش مصنوعي را داش��ته باشيم باز هم از نظر 
تكنولوژي مش��كلي نداريم. مهم ترين چيزي كه 
در هوش مصنوعي وجود دارد، كلان داده  اس��ت. 
كلان داده در شبكه هاي اجتماعي ايجاد مي شود و 
مهم ترين مأخذ براي ايجاد كلان داده شبكه هاي 
اجتماعي اس��ت. دليل اينكه چند سال است من 
روي شبكه هاي اجتماعي كار مي كنم اين است 
كه بتوانيم فضاي��ي ايجاد كنيم ت��ا كاربر ايراني 
بتواند در آن زندگي كند و ما بتوانيم از اطلاعات 
كاربران و كلان داده هاي آنها هوش مصنوعي اي 
يادگيري كنيم كه متعلق به هويت ايراني اسلامي 
كشورمان است. درخواستم از حضرت آقا اين بود 
كه فقط كمك كنند و حمايت بفرمايند تا ما بتوانيم 
شبكه هاي اجتماعي داخلي مان را گسترش دهيم 
و سخت افزارهاي لازم، سرورها و پروسسورهاي 
مورد ني��از را كه بس��يار قوي هس��تند هم تهيه 
كنيم. در حال حاضر كشورهاي توسعه يافته دنيا 
مي گويند درست مانند تكنولوژي موشكي ما نبايد 
اجازه دهيم كشورهاي در حال توسعه به تكنولوژي 
پردازنده هاي با قدرت بالا دست پيدا كنند. در حال 
حاضر درست شبيه جنگي كه در فضاي موشك 
هواپيما و بمب وجود داشت، الان جنگ در حوزه 

پردازنده سرور و تجهيزات از اين قبيل است. 
چ�را اي�ن نگران�ي وج�ود دارد كه 
كش�ورهاي در ح�ال توس�عه ب�ه 
تكنولوژي پردازنده هاي قوي دست 

پيدا كنند؟
 زيرا اگر دسترس��ي به اين تكنولوژي پيدا كنند، 
مي توانند هوش مصنوعي خودشان را يادگيري 
كنند. هوش مصنوعي اي كه در دنياي اسلام به 
مردم خط بدهد. هوش مصنوعي اي يادگيري شود 
كه به زنان ما آم��وزش مي دهد. آن وقت يك زن 
مسلمان مي تواند از اين هوش مصنوعي سؤال كند 
و هجوياتي را كه در فضاي مجازي و شبكه هاي 
با جس��ت وجو پيدا مي كند از ه��وش مصنوعي 
مي پرسد و هوش مصنوعي برايش اطلاعات جمع 

مي كند و پاسخش را مي دهد. 
مكانيزم عملكرد ه�وش مصنوعي 

چگونه است؟
ش��ما وقتي در يك ش��بكه اجتماعي مي رويد، 
ش��روع مي كنيد به س��رچ كردن و دنبال جواب 
سؤال هايتان مي گرديد، اما در استفاده از هوش 

مصنوعي سرچ نمي كنيد، بلكه از او مي پرسيد و 
آنچه را كه هوش مصنوعي به شما پاسخ مي دهد، 
دربس��ت قبول مي كنيد. وقتي هوش مصنوعي 
چيزهايي را به شما مي گويد كه مي بينيد درست 
است و با منطق شما همخواني دارد، آن را قبول 
مي كنيد، چراكه هوش مصنوعي از هوش جمعي 
تش��كيل ش��ده و راهكارهايش از راه حلي كه در 
ذهن من نوعي به عنوان فردي كه خيلي در جامعه 
نبودم و خيلي در آن ح��وزه كار نكرده ام، راه حل 
بهتري اس��ت. بنابراين من به ه��وش مصنوعي 
اعتماد مي كنم، اما ب��ه يكب��اره مي بينيم كه از 
طريق همين هوش مصنوع��ي خانم هاي ما را به 
سمت و سوي حركت هاي خاص و انجام كارهاي 
برنامه ريزي شده هدايت مي كنند. آن موقع است 

كه ما نمي توانيم موضوع را جمع كنيم. 
ب�راي يادگي�ري و تولي�د ه�وش 
مصنوعي بومي سازي شده خودمان 

چه مسيري را بايد طي كنيم؟
 دس��تيابي به تكنولوژي هوش مصنوعي امري 
نيس��ت كه ما بتوانيم يك ش��به انجامش بدهيم 
و نيازمند چندين س��ال كار و بررسي است. من 
اين دغدغه را خدمت حض��رت آقا عرض كردم و 
مي دانم كه ايشان مدت هاس��ت در حوزه هوش 
مصنوعي دغدغه دارند، به همين خاطر من بحث 
هوش مصنوعي را در حوزه زن��ان  مطرح كردم و 
از ايش��ان خواهش كردم  به خود م��ا زنان ايراني 
اين فرصت را بدهند كه در اي��ن حوزه ورود پيدا 
بكنيم. ما افرادي هس��تيم كه مي توانيم اين كار 
را انجام دهيم و باور داري��م توانايي و تكنولوژي 
دس��تيابي به هوش مصنوعي زن��ان را داريم. در 
اين حوزه عمليات هم انج��ام داديم و به صورت 
آتش به اختيار ش��بكه اجتماعي درست كرديم. 
من به ضرس قاط��ع مي گويم هر مأم��ور فني و 
متخصصي مي خواهد بررس��ي كند كه ما بسيار 
قوي تر از اينستاگرام كار كرديم و 2 ميليون نفر در 
شبكه اجتماعي ما كار مي كنند و اميدواريم آن را 
توسعه بدهيم تا بتوانيم روي آن هوش مصنوعي 

هم يادگيري كنيم. 
در حال حاضر ه�وش مصنوعي اي 
كه وجود دارد، ذهن مخاطب و مردم 
كشور ما را در راس�تاي اهدافي كه 
خودش�ان در نظر دارند، قاب بندي 
مي كند. اين نگراني كه ش�ما مطرح 
مي كنيد از اين منظر اس�ت. درست 

است ؟
دقيقاً همين طور است در حال حاضر همه جامعه 
سراغ كاركردهاي مثبت هوش مصنوعي رفته اند 
و ما هم اقرار مي كنيم هوش مصنوعي كاربردهاي 
بسيار جذابي دارد، اما در حوزه اثباتي نه در حوزه 
دستوري! در حوزه دستوري اخلاق و ارزش هاي 
اجتماعي دين و شريعت به ميان مي آيد. در حوزه 
دستوري بايدها و نبايدها مطرح است. در حوزه 
دستوري هنجارها مطرح است. اينجاست كه ما از 
آنها جدا مي شويم. مثل اساتيد دانشگاه ما كه در 
امريكا درس خوانده اند و وقتي به كشور مي آمدند 
س��ر كلاس درس مگر مي توانند به دانشجويان 
چيزي به جز فرهنگ امريكا را ارائه كنند؟ اينجا 
هم همينطور است وقتي شما يك هوش مصنوعي 
را در فضاي غربي يادگيري مي كنيد، حتي فرض 
كنيم هدفمند هم نمي خواهند اس��تعمار كنند 
كه مي خواهند، اما به هر حال اين هوش همانند 
كودكي است كه در دامان امريكا بزرگ شده است؛ 
بچه اي كه در دامن امريكا بزرگ ش��ده به دختر 
نوجوان م��ا كه مي خواه��د درباره اس��لام بداند 
مي خواهد چه چيزي ياد بده��د و ما چه الگويي 

از اين هوش مصنوعي بگيريم ؟ 
در واقع ما نياز به بومي سازي هوش 

مصنوعي داريم، درست است ؟
آفرين! ما با توجه به اطلاعات و داده هاي خودمان 
نياز به ه��وش مصنوعي داخل��ي داريم و هوش 
مصنوعي براي ساخته شدن نياز به كلان داده دارد 
و اين كلان داده در ش��بكه هاي اجتماعي داخلي 
ساخته مي شود. غرب سال هاست به اين مسئله 
فكر مي كند و ب��ه همين خاطر هم ش��بكه هاي 
اجتماعي اش را با قدرت توسعه مي دهد، اما ما به 
شدت به لحاظ سرمايه اي در مضيقه قرار داريم. 
در غرب براي افراد فعال در اين زمينه بسترسازي 
دارند و همه تسهيلات را فراهم مي كنند، چراكه 
اين ش��بكه هاي اجتماعي موجب مي شود شما 
بتوانيد تمام سرنوش��ت حاكميت��ي مملكت را 

رقم بزنيد. 
و كلام پاياني 

من خيلي نگران زنان هستم، چون روحي حساس 
دارند و مهم ترين چيز براي آنها اين است كه يك 
گوشي در اختيارشان باش��د و بتوانند با او حرف 
بزنن��د و درد دل كنند. اين مس��ئله در خصوص 
هوش مصنوعي در حال رخ دادن است، اما هوشي 
كه در فرهنگ غربي يادگيري شده قرار است چه 
مشاوره اي به آنها بدهد؟ حتي اگر فرض كنيم قرار 

نيست استعماري اتفاق بيفتد! 
در جامعه ما مادر در حال از دست دادن مرجعيت 
است و ما ممكن اس��ت سال ها بعد متوجه ماجرا 
شويم كه ديگر دير است! چراكه اينجا با استعمار 

ذهن آدم ها مواجهيم. 

نیاز به هوش مصنوعی ملی داریم
گفت وگوي »جوان« با فعال حوزه فناوري اطلاعات و يكي از سخنرانان ديدار رهبري با اقشار مختلف زنان

مينا مهرنوش: هوش مصنوعي به دست حكمرانان فضاي مجازي اداره مي شو د
 كه مي دانند مي خواهند چگونه بر افراد تأثير بگذارند و مي دانند چگونه مي خواهند آنها را استعمار كنند

 وزير آموزش و پرورش از توليد محتواي مرتبط با شهيد سيد رضي 
موسوي براي كتب درسي خبر داد. 

 مدير عامل سازمان خدمات و مش��اركت هاي اجتماعي شهرداري 
تهران از اهدا ی بيش از 2۰۰ س��ري جهيزيه به زوج هاي كم برخوردار 

تهراني خبر داد. 
 رئيس شوراي شهر تهران با اشاره زمان باقيمانده تا پايان سال جاري 
گفت: با توجه به اينكه هنوز طرح ترافيك جديد به شورا ارسال نشده 
به نظر نمي رسد كه اين طرح تا پايان سال جاري تصويب و اجرا شود و 

اجراي آن به سال آينده موكول خواهد شد. 

زهرا چيذري 
  گفت وگو

هادي رضوي پس از انجام عمل جراحي
 به زندان بازمي گردد

س�خنگوي قوه قضائيه آخرين وضعيت پرونده هاي مطرح قضايي 
را تشريح كرد. 

مسعود ستايشي، س��خنگوي قوه قضائيه در خصوص مديران بركنار 
شده در پرونده فس��اد چاي دبش اظهار كرد: پيرو اطلاع رساني قبلي، 
اين پرونده در مرحله تحقيقات مقدماتي اس��ت. آنچه مطلع شدم اين 
است كه بازپرس از مبادي ذي ربط استعلاماتي اخذ كرده است، از پاسخ 
اين استعلامات بي اطلاع هستم و پس از كسب اطلاع، در موازين قانوني 

اطلاع رساني خواهيم كرد. 
ستايشي درباره آخرين وضعيت پرونده داريوش مهرجويي اظهار كرد: 
پرونده با تكميل تحقيقات و اخذ آخرين دفاعيات چهار متهم به دادگاه 
صالح ارسال تا پرونده در عين سرعت و توجه ويژه به مؤلفه هاي دقت 
مورد رسيدگي واقع شود. در كمتر از دو ماه كيفرخواست پرونده صادر و 
به دادگاه صالح يعني دادگاه كيفري يك استان البرز ارسال شد  و اولين 

جلسه ۱۹ دي ماه سال جاري برگزار مي شود. 
وي درباره آخرين وضعيت پرونده ه��ادي رضوي از محكومان پرونده 
بانك سرمايه گفت: وي تقاضاي اعاده دادرسي كرد و در نتيجه پرونده 
به ديوان عالي كشور ارسال و به شعبه دوم رسيدگي به جرائم اقتصادي 
ارجاع و اعاده دادرسي ايشان رد و در نهايت دادنامه اوليه مورد تأييد واقع 
شد و پرونده در مرحله اجراي حكم قطعي است. وي با شرايطي )انجام 

عمل جراحي( كه دارد پس از بهبود به زندان بازخواهد گشت. 
س��خنگوي قوه قضائيه در پاس��خ به س��ؤالي درباره آخرين وضعيت 
اميرحس��ين مقصودلو ملقب به تتلو  گفت: فرد مورد نظر چند پرونده 
در دادس��راي عموم��ي و انقلاب ته��ران مطرح رس��يدگي دارد، يك 
پرونده اكنون در ناحيه ۳۳ دادسراي عمومي و انقلاب تهران در مرحله 
تحقيقات مقدماتي است و قرار بازداشت موقت صادر شد و وي اكنون 
در زندان به سر مي برد. ستايشي ادامه داد: براي يكي ديگر از پرونده ها 
كيفرخواست صادر و بعد از بازگشت وي به كشور بازپرس در موقعيت 
او حاضر شده است و پرونده با كيفرخواس��ت براي رسيدگي به شعبه 
دادگاه كيفري يك استان تهران ارسال شده و پرونده در اين موضوع هم 

متضمن قرار بازداشت موقت است. 
وي اضافه كرد: براي نامبرده در دو پرون��ده ديگر هم رأي غيابي صادر 
شده است و چنانچه اعتراضي از سوي وي صورت گيرد، رسيدگي خواهد 
شد.  سخنگوي دس��تگاه قضا به دومين حادثه تروريستي در تابستان 
سال جاري در حرم مطهر شاهچراغ اشاره كرد و يادآور شد: ۶۵ نفر از 
عناصر آگاه و ناآگاه در اين حادثه تروريس��تي دستگير شدند و عنصر 
اصلي به اتهام محاربه كه منجر به شهادت دو تن و مجروح شدن ۱۱ نفر 
ديگر همچنين ايجاد رعب و وحشت شده بود، به اعدام محكوم و پس 
از آن پرونده به ديوان عالي كشور ارسال ش��د و دو نفر ديگر هم كه در 
اجتماع و تباني نقش داشتند، هر كدام به پنج سال حبس و اخراج و طرد 

از كشور محكوم شدند و پرونده سايران هم رسيدگي شد. 
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ترافیك پایتخت را كم مي كند

كاهش صف مسافران شهري با كمك هوش مصنوعي
كلانش�هر تهران با جمعيت 16 ميليوني كه در دل خود جاي داده، با 
مشكلات متعدد ترافيكي روبه رو است. اين جمعيت انبوه براي رفت و 
آمدهاي روزانه به دليل تزريق محدود وسايل حمل و نقل عمومي در 
پايتخت دچار مشكلات متعددي است. علاوه بر فشار زيادي كه شبكه 
حمل و نقلي مترو و اتوبوس در طول روز وارد مي شود، بخش بسياري از 
مردم در تردد از مسيرهايي كه فاقد خطوط اتوبوس و مترو هستند نيز 
با مشكلاتي مواجهند. اين موضوع نيازمند در نظر گرفتن تمهيداتي 
ويژه از س�وي ش�هرداري تهران اس�ت. حالا گويا هوش مصنوعي 
به كمك برچيدن صف هاي طولاني مس�افران ش�هري آمده است. 
حوالي عصر كه مي ش��ود رفته رفته جمعيت كارمن��دان و كارگراني كه 
مس��افران هر روزه خطوط تاكسيراني هستند به س��مت ميادين اصلي 
تهران مثل ميدان ونك و انقلاب افزايش پيدا مي كند و صف هاي طولاني 
به اميد سوار شدن به تاكسي ها، ون ها يا ماشين هاي مسافركش تشكيل 
مي شود.  براي كم كردن فشار روزانه به ناوگان حمل و نقلي كه ديگر بخش 
عظيمي از آن به دوش رانندگان خطي بي شناسنامه افتاده است، مديريت 
شهري تصميم گرفت بخشي از ناوگان ون تاكسي را كه به تازگي از دولت 
خريداري كرده به روش جديدي به ميدان بياورد. از آذرماه ۱۴۰2 ون  هاي 
زردرنگ در طرحي موسم به پروژه »شاتل سرويس« در مكان هاي پرتردد، 
با بهره گيري از فناوري اطلاعات و ارتباطات با هدف افزايش راندمان ناوگان 
تاكسيراني و كيفيت سفر و همچنين كاهش ازدحام مسافر در سطح معابر 

شهري به كار گرفته مي شود. 
  شاتل سرويس چيست؟

وجود شاتل در هر مسير به اين معناست كه سرويس شاتل يا خودرويي 
با مشخصات خاص، در س��اعاتي كه از قبل اعلام شده است، آن مسير را 

مي پيمايد و مسافران را به مقصدي مشخص مي رساند. 
تزريق اين تاكس��ي هاي اينترنتي با قابليت رزرو آنلاين از اين جهت در 
ميادين اصلي شهر انجام گرفته كه نوع شهرسازي در دهه هاي گذشته به 
شكلي بوده كه مسافران بايد در ميادين مثل ميدان ونك، پياده و سوار شده 
و در همين نقاط بايد از ظرفيت تاكسي ، سواري و ون استفاده كرد.  آنطور 
كه مهدي وحدت كار، مدير عامل سازمان مديريت و نظارت بر تاكسيراني 
شهر تهران گفته است: پروژه شاتل تاكسي تا حدودي توانسته از حجم بار 
ترافيكي و ازدحام مسافران در ساعات پر تردد بكاهد.  در شاتل سرويس 
با اس��تفاده از نرم افزارهاي موبايلي و بستر وب امكان خريد بليت آنلاين 
و اعتباري در مسيرهاي مختلف تعريف ش��ده و پرداخت از طريق درگاه 

اينترنتي يا كيف پول شهروندي امكان پذير خواهد بود. 
 مزاياي شاتل سرويس براي شهروندان 

در واقع اين س��رويس براي خدمت رس��اني هر چه بهتر و س��ريع تر در 
زمان هاي شلوغي و اوج ازدحام مس��افر در ميادين پرتردد تهران در نظر 
گرفته شده است و به مسئله در دسترس بودن ناوگان در ساعات مختلف 
به خصوص پيك و رفع نگراني در خصوص هزينه هاي سفر  كمك مي كند.  
البته اين طرح علاوه بر دسترسي به تاكسي در زمان هاي خاص، مزاياي 
ديگري مانند كاهش آلودگي هوا هم دارد كه مدير عامل سازمان تاكسيراني 
شهر تهران ضمن اشاره به آنها بيان كرده است: »شاتل سرويس« با استفاده 
از بستر فناوري هاي نوين، به برنامه ريزي و توزيع زمان و مكان سفرهاي 
شهروندان تهراني كمك كرده و موجب كاهش سفرهاي تك سرنشين و 
كاهش ترافيك شهري و صرفه جويي در مصرف سوخت مي شود. قطعاً 

كاهش ترافيك بر كاهش آلايندگي هوا نيز نقش مؤثري دارد. 
 چگونه مي توان از خدمات شاتل سرويس بهره برد؟

براي استفاده از اين خدمت، بايد نرم افزار كاربردي كيف پول شهروندي 
را نصب كرد و به بخش شاتل تاكس��ي مراجعه كرد. مدير عامل سازمان 
تاكسيراني شهر تهران درباره استفاده از س��رويس شاتل تاكسي اظهار 
مي كند: پس از ورود به قسمت شاتل در اين اپليكيشن، تعدادي از خطوط 
براساس مبدأ، مقصد و ساعت حركت تعريف شده است. مسافر، خط مورد 
نظر خود را انتخاب مي كند و بليت را مي خرد. وقتي مسافر در زمان مقرر 
به محل مراجعه كند، مي بيند كه يك دستگاه ون آماده مسافرگيري است.  
تاكسي هاي شاتل در گروه وسايل »نيمه انبوه بر« قرار گرفته و ساختاري 

مخصوص و در عين حال اشتراكي دارند. 
البته تأمي��ن ون هاي اين ط��رح متعلق به ش��هرداري تهران ب��وده، اما 
بهره برداري از آن به بخش خصوصي سپرده شده است. وحدت كار نيز با 
اشاره به اينكه مسيرها بر مبناي درخواست هاي سفر شهروندان تعريف و 
اصلاح مي شود، در اين رابطه گفت: مسافر پس از خريد بليت به ايستگاه 
تعريف شده مراجعه  و با ارائه QR كد به راننده، سفر را آغاز مي كند و راننده 
نيز با اسكن بليت و زدن پايان سفر در نرم افزار مبالغ را دريافت مي كند. در 
هر دو برنامه مسافر و راننده كه بر مبناي موقعيت مكاني است امكان رؤيت 

موقعيت خودرو وجود خواهد داشت. 
 حل مشكل بيمه و حقوق رانندگان تاكسي با شاتل سرويس

يكي از چالش هايي كه رانندگان با آن دست و پنجه نرم مي كنند بيمه و 
حقوق است كه حل آن تأثيرات زيادي در افزايش بهره وري ناوگان حمل 
و نقل عمومي خواهد داشت. مدير عامل س��ازمان مديريت و نظارت بر 
تاكسيراني شهر تهران در اين خصوص عنوان مي كند: اگر حق راننده را 
پرداخت كنيم و به مقداري كه زحمت مي كشد درآمد متناسب با زحمت 
داشته باشد، صنعت حمل و نقل ايران چند پله رشد خواهد داشت.  معمولاً 
درآمد رانندگان تاكس��ي روزانه اس��ت و اگر يك روز كار نكنند، درآمد 
نخواهند داشت. از طرف ديگر در تاكسي هاي اينترنتي مي بينيد كه وقتي 
ترافيك عصر يا صبح در يك مسير گره مي خورد، بعضي رانندگان تمايلي 
به  كار در آن خط ندارند، زيرا اگر به سمت مقصد حركت كنند، آنقدر در 
مسير معطل مي شوند كه تا چند ساعت نمي توانند براي سرويس بعدي 
حركت كنند. وحدت كار ضمن اشاره به اين مسئله بيان مي كند: راننده 
تاكسي مش��كل بيمه تأمين اجتماعي و تأمين حقوق دارد و اين موارد 
استرس سنگيني به راننده وارد مي كند. ما در نظر داريم اين مدل را بدون 
اينكه شوكي به فضاي كاري راننده بدهيم، ايجاد كنيم تا رانندگان با حفظ 

شرايط موجود در موقعيتي قرار بگيرند كه از اين لحاظ ها تأمين شوند. 
 هزينه كرايه چگونه محاسبه مي شود

زماني كه صحبت از ارائه خدمات جديد و ت��ازه در ناوگان حمل و نقلي 
مي شود، اين مسئله به  وجود مي آيد كه هزينه دريافت آن خدمات چقدر 
است. كرايه تاكسي دغدغه  دو طرفه راننده و مس��افر است. مدير عامل 
سازمان مديريت و نظارت بر تاكسيراني با اشاره به مدل پرداخت هزينه اين 
سفرها درباره آن تأكيد مي كند: هم اكنون اگر شما وارد اپليكيشن بشويد 
حدود ۱۰۰ سرويس ارائه مي شود. افراد با تعيين مبدأ و مقصد هزينه را 
پرداخت مي كنند. هزينه اين سرويس ها منطبق با مصوبه شوراي شهر 

است و در ايام پيك و غيرپيك تفاوتي ندارد. 
وحدت كار با بيان اينكه ما با تمهيداتي سعي كرده ايم شرايط را نرمال كنيم 
و باعث افزايش بهره وري ناوگان ش��ويم، به مسئله تمركززدايي زماني و 
جغرافيايي در طرح شاتل سرويس اشاره كرد و درباره آن گفت: براي مثال 
ممكن است ۱2 نفر بخواهند از ميرداماد به شهران بروند، در حال حاضر 
ناگزيرند به ميدان ونك بيايند، اما اگر اين ۱2 نفر مبدأ خود را ميرداماد 
انتخاب كنند، مي توان سرويس جديدي از ميرداماد در نظر گرفت. بدين 

ترتيب تمركز و ازدحام مسافر از ميدان ونك هم گرفته مي شود. 
گفتني است در طرح شاتل سرويس تقريباً همه پايانه هاي پر مسافر همراه 
با ساعات پيك ازدحام و شلوغي شناسايي شده و با كمك هوش مصنوعي، 
نسبت به اعزام تاكسي اقدام مي شود. ش��ايد بتوان اميدوار بود با توسعه 
چنين طرح هايي كه بر پايانه فناوري و تمركز ب��ر مدهاي حمل و نقلي 
انبوه بر است، شاهد افزايش كيفيت سفر و همچنين كاهش ازدحام مسافر 

در سطح معابر شهري باشيم. 

رئيس سازمان هواشناسي:

بسیاري از سیستم هاي بارشي تركیه 
در ایران فعالیت ندارد

رئيس سازمان هواشناسي كشور، الگوهاي جوي تركيه با ايران را 
متفاوت دانست و درباره وضعيت بارشي ايران توضيحاتي ارائه كرد. 
سحر تاج بخش مسلمان، معاون وزير راه و شهرسازي و رئيس سازمان 
هواشناسي كش��ور گفت: نابودي منابع آب زيرزميني و خشك شدن 
تالاب هاي فصلي، دو چالش اصلي كش��ور اس��ت و بايد برنامه جامع 
در حوزه زيست محيطي تدوين ش��ود.  وي افزود: استفاده از آب هاي 
زيرزميني و حفر چاه هاي غيرمجاز، از مهم ترين مشكلات ما است كه 

موجب شده منابع آب هاي زيرزميني نيز نابود شود. 
تاج بخش خاطرنشان  كرد: شرايط اقليمي كشور مساعد نيست، منابع 
زيس��ت محيطي و تالاب هاي فصلي در حال خش��ك شدن هستند و 
كمبود بارش هم رخ داده است كه با ادامه اين روند رودخانه هاي دائمي 
كشور نيز به سمت خشك ش��دن مي رود.  وي تأكيد كرد: بايد برنامه 
جامع مدوني در حوزه زيست محيطي تبيين شود و همه دستگاه هاي 

كاربر آب مكلف به اجراي آن بر اساس منافع ملي باشند. 
رئيس سازمان هواشناس��ي كش��ور، الگوهاي جوي تركيه با ايران را 
متفاوت دانست و تأكيد كرد: بسياري از سيستم هاي بارشي فعال در 
تركيه در ايران فعاليت ندارد.  تاج بخش با اش��اره به اجراي پروژه هاي 
انتقال آب دريا براي تأمين آب مورد نياز كشور  اظهار داشت: آنچه در 
اجراي اين پروژه ها اهميت دارد، اين است كه با توجه به شرايط كشور و 

ظرفيت ها، بهترين بهره برداري را از امكانات سرزميني انجام دهيم. 
معاون وزير راه و شهرسازي گفت: اس��تفاده از ظرفيت درياها يكي از 
راهكارهاي تأمين منابع آب اس��ت كه در دنيا اس��تفاده مي شود، اما 
بسيار مهم است كه استفاده از اين ظرفيت ها ما را به بيراهه نكشاند و 
ش��رايط را از وضع موجود بدتر نكند.  وي تصريح كرد: به طور قطع اگر 
استفاده از اين ظرفيت ها نامحدود باشد، مشكلات زيست محيطي براي 
موجودات دريايي ايجاد مي شود و ش��وري آب را زياد مي كند.  رئيس 
سازمان هواشناسي با تأكيد بر اينكه بايد با توجه به اقليم سرزمين خود 
بهترين وضعيت را براي كش��ور فراهم كنيم، بيان كرد: پيشنهادي در 
اين زمينه توسط وزارت نيرو به ش��وراي عالي آب ارائه شده است و در 
اين پيشنهاد منابع مختلف آبي براي ظرفيت هاي كشاورزي، صنايع و 
زيست محيطي لحاظ شده است كه موضوع استفاده از آب دريا و پساب 
را هم شامل مي شود.  بر اساس اعلام روابط عمومي سازمان هواشناسي 
كشور، تاج بخش در پايان با اشاره به اهمال در مديريت منابع سرزميني  
گفت: اگر برنامه مدوني به  ويژه در حوزه كشاورزي نداشته باشيم، شرايط 

از اين هم بدتر خواهد شد. 

زينب كوچه مير


